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 ملخص:

على  بؤريا  مركزا  لتكون  المونودرامي  العرض  في  وديناميكية  بفعالية  العلامة  تنطلق 
جمودها   من  الخشبة  وتحريرها  الممثل  أداء  بخصوصية  تداخلها  خلال  من  الخشبة 

 وسكونيتها. 
العرض   • في  الممثل  أداء  عن  الكشف  إلى  الدراسة  هذه  خلال  من  نهدف 

لهذا   اختيارنا  وقع  الدارسين  المونودرامي  لإفادة  لأهميته  نظرا  الموضوع 
رصينة   قاعدة  إيجاد  في  الممثل  وخصوصا  المجال  هذا  في  المختصين 

 للانطلاق نحو التكامل الفني في الأداء المسرحي.
الوصفي   • بين  يجمع  الذي  التكاملي  المنهج  بين  جمع  إلى  الدراسة  تنتمي 

لمونودرام الدرامي  تحليل مضمون  من خلال  ذلك  إلى والتحليلي،  والتوصل  ا 
للعرض   نتائج. السينوغرافية  الدراسة  في  السيمياء  منهج  على  والاعتماد 

إحدى   العلامة  تشكل  حيث  الأداء  في  جديد  ولفهم  المونودرامي  المسرحي 
ركائزه في إيجاد علاقة بين إنتاج الممثل للعلامة الدالة وبين عناصر العرض  

 المسرحي المونودرامي.
في • استعملت  التي  مشاهدة    الأداة  خلال  من  الملاحظة  هي  الدراسة  هذا 

يتطلب   وما  معلومات  على  الحصول  بغرض  المونودرامي  المسرحي  العرض 
 معرفته.

 من أهم النتائج الرئيسية التي توصل إليها الباحث هي:  •
إن تنوع أداء الشخصية عند الممثل في المسرح المونودرامي قد جاء   ▪

 ملائما تماما مع تغيرات الشخصية. 
والحركة(  غالب ▪ )الإيماءة  الجسدي  تكتيكه  على  الممثل  يعتمد  ما  ا 

من   تميز شخصية  أفعالا  تنتج  كعلامة  الأدائية  تنوعاته  في  تساعده 
 أخرى. 

الأداء في عروض المسرح المونودرامي تحتاج إلى طاقة فاعلة منتجة   ▪
تحسس   أو  أهدافها  فهم  من  للمتلقي  يسمح  بشكل  الشحنة  تقدم 

 .انفعالاتها
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Summary : 

• The brand launches effectively and dynamically in the monodrama to be a 

focal point on the stage through its overlapping with the specificity of the 

actor's performance and its liberation for fear of its stagnation and static. 

• We aim through this study to reveal the actor’s performance in the 

monodramatic theatrical performance. We chose this topic due to the 

importance and benefit of scholars and specialists in this field, especially 

the actor, in finding a basis for moving towards artistic integration in 

theatrical performance. 

• The study belongs to a combination of the integrative approach that 

combines descriptive and analytical, by analyzing the monodrama’s 

academic content and arriving at results. 

• And relying on the cinema approach in the scenographic study of the 

monodramatic theatrical performance and for a new understanding of 

performance, where the mark is one of its pillars in finding a relationship 

between the actor’s production of the sign and the elements of the 

monodramatic theatrical performance. 

• The tool that was used in this study is the observation by watching the 

monodramatic theatrical performance in order to obtain information and 

what was requested to know. 

• Among the main findings of the researcher are: 

1. The diversity of the character's performance of the actor in the 

monodramatic theater has come in perfect accordance with the changes of 

the character  

2. The actor often relies on his physical tactics (gesture and movement) that 

help him in his performance variations as a sign that produces actions that 

do not distinguish one character from another. 

3. the Performance in monodramatic theater performances requires an active 

and productive energy that provides the charge in a way that allows the 

audience to understand its goals or feel its emotions. 

 
 
 

 


